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Kitekintõ...
... az országba
Drágul az energia �  A földgáz ára a lakossági fo-

gyasztóknál 12, az egyéb fogyasztók körében 15 száza-
lékkal emelkedik 2003. május 15-én, míg az áram átla-
gosan 10 százalékkal, a lakosság számára 8,7, a nem la-
kossági fogyasztóknak 3-14 százalékkal drágul február
1-jén � tájékoztatott a Miniszterelnöki Hivatal sajtóiro-
dája a kormányülést követõen.

Új érsek-prímás � Ünnepélyes keretek között beik-
tatták tisztségébe Erdõ Pétert, az Esztergom-Budapesti
Fõegyházmegye tavaly decemberben kinevezett új érse-
két, Magyarország prímását, az esztergomi bazilikában.
Az eseményen részt vett Mádl Ferenc köztársasági el-
nök, Szili Katalin, az Országgyûlés elnöke, Medgyessy
Péter miniszterelnök, valamint Boross Péter, Horn Gyu-
la és Orbán Viktor volt kormányfõ is.

Apja nyomában � Tizenöt perc alatt úszta át Vácnál
a jeges Dunát ifj. Schirilla György. Az 1500 m-es távot
1 Celsius-fokos vízben tette meg. A sportember, aki-
nek 1999-ben elhunyt édesapja 1957-ben szelte át
elõször télen a folyót, január 18-án Budapesten az
Erzsébet-hídnál, 25-én pedig Baján újra átússza a
Dunát.

Emlékezés a Don-kanyarra � A doni tragédiára
emlékeztek az áttörés 60. évfordulóján a budai Várban,
a Hadtörténeti Intézet és Múzeum udvarán található
emlékmûnél. Az emlékmûnél koszorút helyeztek el az
Országgyûlés elnöke, a Honvédelmi Minisztérium, a
Hadtörténeti Intézet és Múzeum nevében. Ugyancsak
elhelyezték a megemlékezés virágait a Nemzeti Kegyele-
ti Bizottság, a Zrínyi Miklós Nemzetvédelmi Egyetem, a
Bolyai Bajtársi Kör, a Horthy Miklós Társaság, a Doni
Bajtársak Szövetsége, a Honvéd Hagyományõrzõ Egye-
sület és a Vitézi Rend képviselõi.

Két részre szakadtak � Az új Országos Cigány Ön-
kormányzat választására összehívott � szombatról vasár-
nap hajnalba csúszó � elektori gyûlésen az újonnan fel-
álló Országos Cigány Önkormányzat 53 mandátumából
52-õt a Demokratikus Roma Koalíció jelöltjei szereztek
meg, miután � egy kivétellel � csupán e szervezet indu-
lói kerültek fel a szavazólapra. A Lungo Drom nem vett
részt a voksoláson: szimpatizánsai elõzõleg elhagyták a
termet és hazautaztak, mert az Országos Választási Bi-
zottság megalapozatlannak találta és elutasította a gyû-
léssel kapcsolatos panaszaikat.

Zavar az áramellátásban � Több mint tíz éve nem
volt olyan súlyos zavar az ország áramellátásában, mint
amilyet hétfõn okozott a rendkívüli hideg. A Mátrai Erõ-
mûben összefagyott a szén, Csepelen egy kazán karban-
tartásánál volt gond, és a szomszédos országokból sem
lehetett gyorsan többletimportot szerezni. Az összes
áramszolgáltatónál korlátozást rendeltek el, de két óra
alatt normalizálódott a helyzet.

... a megyébe
Román alternatívok � Román Alternatíva Tömörü-

lés alakult Gyulán. Az elektorok által létrehozott szerve-
zet elsõdleges céljaként azt jelölték meg az alapítók, hogy
a román országos önkormányzat február 2-án alakuló
53 tagú közgyûlésének összetétele méltányosabb és igaz-
ságosabb legyen.

Az alakuló ülésen állásfoglalást fogadtak el a résztve-
võk: a méhkeréki, a gyulai, budapesti, szegedi és más
szimpatizáló elektorok.

Egy napon belül elfogták � A személyleírások és
egyéb használható nyomok alapján jutottak el még a
bejelentés napján a 32 éves, békéscsabai P. J.-hez a
rendõrök, aki alaposan gyanúsítható egy békéscsa-
bai idõs asszony sérelmére elkövetett rablással. Az
esetrõl Marik András alezredes, Békéscsaba rendõr-
kapitánya sajtótájékoztatón számolt be külön köszönve
a lakosságnak a nyomozás során nyújtott példaértékû
segítséget.tatását.

Elhurcoltakra emlékeztek � Emléktáblát állítottak
az 1945. január 10-iki deportálás ötvenedik évforduló-
ján Gyulán azoknak, akiket német származásuk, nevük
miatt a Szovjetunióba hurcoltak. Az emléktábla szövege
szerint ebben az épületben, a volt huszárlaktanyában
gyûjtöttek össze a megyébõl mintegy 1600 nõt és férfit,
Gyuláról több mint 500 személyt, akiket német szárma-
zásuk, nevük miatt az igazságtalan kollektív büntetés
jegyében a Szovjetunióba vittek embertelenül nehéz
munkára.

Szezonnyitó bál � Jótékonysági bállal nyitotta meg
a báli szezont Békéscsabán Pap János polgármester el-
mondva: ,,Két hónapig bálozhatunk mostantól kezdve
Békéscsabán, és ami itt ma a helyi képzõmûvészek alko-
tásaiból rendezett aukción és a tombola nyomán össze-
gyûlik, abból a pénzbõl a csabai idõskorúak gondozásá-
ért közalapítvány javára és a mozgássérült egyesület ja-
vára ajánljuk fel. Köszönöm a mûvészek segítségét, és
tavaszig tartson a jókedvük!�

A Szarvasi Községi Iparostanonciskola emlékére
Szarvas gazdasági és kulturális fejlõdésében nagy mérföld-
kõ a Községi Iparostanonciskola 1884-es megalapítása. Az
elsõ igazgatója Mihálfi József volt. Mivel nagy ipari létesít-
mények nem igazán alakultak ki Szarvason és környékén,
a különbözõ mesterségek oktatására, a kereskedõk képzé-
sére fektették a hangsúlyt.

Az iskola Jánowszky György
igazgató tisztsége idején, 1934-
ben ünnepelte ötvenedik évfor-
dulóját. E jubileumkor az
Iparostanonciskola 248 tanulót
okított. Az ünnepségen 28 �Öreg-
inas Emlékbizonyítvány� került
kiosztásra. Az iskola szakmai hír-
neve neves szakmai dinasztiákat
alakított ki. E dinasztiák pedig
szakmai segítségükkel tovább
gazdagították a képzés hírnevét és
színvonalát. a jubileum idején a
következõ óraadó tanárokból állt
a tanári kar: Jánowszky György,
Regõs Béla, Rohoska Lajos,
Rohony Pál, Hegyi József, Roszik

János, Földváry Irén, Jánowszky
Margit. Szakmai oktatók: László
Emma nõi szabó, Palkovics Pál
szabó, Darida Ferenc cipész mes-
ter. A tanulók lelki gondozását
igény szerint: Krón Ferenc evan-
gélikus lelkész, Dávid Béla római
katolikus lelkész, továbbá Kele-
men Albert okleveles rabbi, nyu-
galmazott polgári iskolai tanár hit-
oktatók látták el.

Az Iparostanonciskola képzését
mindig is a nagyfokú szakmai
színvonal, lelkiismeretes és áldo-
zatkész pedagógiai munka jelle-
mezte. Az oktatás mellett nagy
súlyt fektettek a vallásos, erköl-

csös, különösen a hazafias neve-
lésre. A szarvasi cserkészmozga-
lom legfõbb támasza volt a Közsé-
gi Iparostanonciskola.

A késõbbi politikai, gazdasági
változásokhoz mindig is rugalma-
san alakították az iskola szerkeze-
tét és tananyagát. Hozzátesszük,
hogy nem mindig tökéletes mó-
don.

A Szarvasi Községi Iparosta-
nonciskola épülete a városveze-
tés döntése alapján nem érhette
meg a 2003-as évet, pedig har-
mónikusan beleillett a Lengyel-
palota és a Fõ tér antik épület-
együttesébe. Még az Iparosta-
nonciskola épületét bontó szak-
munkások is értetlenül fogadták,
hogy ilyen egészséges, masszív
épületet miért kell elbontani. A
szarvasi történelemnek, mûvé-
szettörténetnek, a jó ízlésnek

fittyet hányó szarvasi vezetõk las-
san és módszeresen tönkreteszik
így a városunk jellegzetesen régi,
idegenforgalmi szempontból is
meghatározó arculatát. Pár éve a
városi rendezési terv még védel-
met nyújtott e szép épületeknek.
Mára már a vezetõknek ez sem
akadály. Sajnálatos módon napja-
inkban elhallgatott a Mûemlékvé-
delmi Felügyelet, a Városszépítõ
Bizottság és egy csomó olyan párt,
társadalmi szervezet, melyek a
választások idején egy-két hétig
megjelenítik magukat a röplap-
okon, plakátokon, majd négy
évig dolgavégezetten megint bó-
logatnak. Kíváncsiak vagyunk
arra, hogy a városatyáink az elkö-
vetkezendõ idõben milyen épüle-
teket terveznek a Lengyel Palota,
az Árpád Szálló épületei helyébe.

Üldözöttek Szövetsége

Novák István, Szarvas fõépí-
tésze telefonon arról tájékozta-
tott, hogy nagyon sajnálja, hogy
nem sikerült az eredeti homlok-
zatot megõrizni, amihez a sok-
fordulós tervkészítés során a
végsõkig ragaszkodott. A most
lebontott épület helyén azon-
ban tömegében és homlokzati
kialakításában is hasonló épül,
így a városkép jelentõsen nem
változik.

��
A beruházás felelõs tervezõje,

Szilágyi Tamás és statikus ter-
vezõje Sándorné Göbös Magdol-
na hétfõn Szarvason úgy fogal-
maztak, hogy Novák István fõ-
építész és a városvezetés óhaját
� a homlokzati fal megõrzését �
messzemenõen respektálták, de
a feltáráskor és a munkák meg-
kezdésekor egyértelmûvé vált,
hogy a nem kellõ teherbírással
épült alap, a szigetelés nélküli
fal alkalmatlan az új épületrész-
be való beépítésre. További
bontásra is számítani lehet, hi-
szen a mostani óvoda-rész he-
lyén épül fel az új aula, s az új
épületrész felépítése egy ütem-
ben a legcélszerûbb. A kivitele-
zõ az összes érintettel folytatott
tárgyalás után az óvoda ideigle-
nes elhelyezésérõl gondosko-
dik.

��
A Város és Környezetvédõ

Egyesület elnöke, Váradi
Lászlóné az alábbi véleményt
juttatta el lapunkhoz:

A díszes, szívünknek sok ok
miatt kedves épület sajnos való-
ban eltünt. Több, eddigi általá-
nos, nemcsak e városban szer-
zett tapasztalatunkkal ellentét-
ben nem a felelõtlen, értéket
nem becsülõ döntés az oka, ha-

A Városterv Kft. összefoglalója
Az Igazságügyi Minisztérium és Szarvas Város Önkormányza-

ta között 2001. december 20-án megkötött 766.000.000,- Ft
összegû finanszírozási szerzõdés lehetõvé tette, hogy a Szarvas,
Szlovák Általános Iskola, Óvoda és Diákotthon a jövõben meg-
felelõ körülmények között folytathatja oktató-nevelõ munkáját.
Az eddigi szûkös pénzügyi források által behatárolt, fõként ál-
lagmegóvási karbantartási munkák helyett az Iskolához méltó,
az igényeket és elõírásokat kielégítõ oktatási intézmény-komp-
lexum kialakítására nyílt lehetõség. Szarvas Város Önkormány-
zata a Debreceni székhelyû hasonló munkákban már tapaszta-
lattal bíró KELETTERV Kft.-t bízta meg a rekonstrukciós munkák
tervezésével. Az iskola akkori korszerûtlen állapota megkíván-
ta az intézmény építési elõírások, szabványok, szakhatósági elõ-
írások szerinti korszerû átalakítását, különösen a zsúfolt óvodai
és tantermi épületekre vonatkozóan. A tervezési munkák során
igen sok egyeztetésre, vitára, tervmódosításra került sor, me-
lyek eredményeképpen sokadik variációként készült el a hasz-
nálható terv. A tervezés egyik legvitatottabb pontja az óvoda és
közösségi terek kialakítása mellett a homlokzati megjelenés.
Végül kompromisszumos megoldás született: az épület legrégeb-
bi észak-keleti szárnyát statikai szerkezeti és funkcionális alkal-
matlanság miatt el kell bontani, az utca felõli homlokzati falak
eredeti állapotban történõ megtartása mellett. A terület szûkös-
sége miatt emelet ráépítés tervezése vált szükségessé az udvar
felõl, az utcai homlokzat változatlan maradt. A tervezési mun-
kák elkészültekor a közbeszerzési eljárás bonyolításával vala-
mint a mûszaki ellenõrzési munkák elvégzésével a Szarvas Vá-
ros Önkormányzata többségi tulajdonában levõ  � Janurik
György ügyvezetõ által vezetett � Szarvas-Városterv Kft-t bízta
meg a beruházó. A finanszírozási szerzõdés részét képezi, hogy
az Országos Szlovák Önkormányzat egyetértési jogot gyakorol
a rekonstrukció során. Ezzel a munkával Klimaj Mihály építész
urat bízták meg. A közbeszerzési eljárás sikeresen lezárult,
melynek eredményeképpen 2002. december 12-én a nyertes IN-
TEGRÁL Építõ Rt.-vel az Önkormányzat megkötötte a kivitele-
zésre vonatkozó vállalkozási szerzõdést. A kiviteli munkákat a
tervek szerint azonnal elkezdték, az épület egy részét elbontot-
ták. A bontott anyagot a KOMÉP Városgazdálkodási Kft. továb-
bi felhasználásra átvette. A bontás során igazolódtak a tervezé-
si munkákat megelõzõ statikai állagfelmérések. A falazatok nagy
részben már bontott téglákból, sárhabarcsba falazva épültek, az
épületegyüttes korábban több átalakítást ért meg, az egyes szer-
kezetek repedezettek, nedvesedettek voltak, a födém bontásra
érett állapotú volt. A terv szerinti Szabadság utcai homlokzati fal
az alapozása és szerkezeteinek állaga miatt további felhasználás-
ra alkalmatlan volt.

A tervezõvel és a kivitelezõvel folytatott egyeztetések alapján
ezen veszélyes falszerkezeteket kivitelezõ az alapozással együtt
elbontotta. Az elbontott homlokzati fal helyére az eredetivel
azonos kialakítású, új homlokzat készül, ezen munkák a szer-
zõdésben szereplõ egyösszegû vállalási árat nem módosítják.

2003. január elején az alapozási munkák elkezdõdtek, jelen-
leg az idõjárási körülmények miatt a munkavégzés szünetel. Az
új épület használatba vétele várhatóan a 2003-2004-es tanév
kezdete elõtt megtörténik.

Kozák Ferenc feladóval, Üldözöttek Szövetsége aláírással ér-
kezett a fenti levél szerkesztõségünkbe, melyet természete-
sen közzéteszünk, ugyanakkor megkértük az ügyben �meg-
szólítottakat�: reflektáljanak olvasónk véleményére.

nem a száraz tények, amelyet
szakemberek állapítottak meg,
és elemeztek. A Városterv Kft.
kérésünkre készítette az olva-
sók tájékoztatására szolgáló
összefoglalást, amely bemutatja
az épület lebontását indokoló
tényezõket. (lásd alább) A Vá-
rosszépítõk a tervezés kezdeti
idõszakában bíztak a régi épü-
letrész megmaradásában, az új
épülettömbbe történõ �befogla-
lás� megoldhatóságában. Ra-
gaszkodásunk azonban egy-egy
jellegzetes, városképileg nagyon
fontos épületünkhöz nem lehet
olyan elfogult,  hogy annak
ujjáépítésébõl, további haszná-
latából eredõ hátrányokat, eset-
leg veszélyeket ne ismerjük fel,
és ne mérlegeljünk.

A jelentõs értékû, majd 700
millió forintos beruházás gyer-
mekintézménynek készül, ahol
a biztonság, az egészséges mik-
roklíma, a legjobb kondíciók
megteremtése alapvetõ és nélkü-
lözhetetlen feltétele a mûködés-
nek. A régi falak nem koruk mi-
att, hanem állapotukból eredõ-
en erre nem voltak megfelelõ-
ek. A beruházást bonyolító és
ellenörzõ valamint a kivitelezõ
is megnyugtaóan úgy nyilatko-
zott, hogy az új épület a szüksé-
ges mai mûszaki és egészségügyi
követelmények kielégítése mel-
lett, a régivel azonos díszítõ ele-
mek felhasználásával, megjele-
nítésével illeszkedni fog a szar-
vasiak által szeretett városkép-
be. Igaz, ez az épület nem lesz
azonos eszmei értékû 1884-ben
épült elõdjével, azonban gyere-
keinket, ezáltal a jövõt fogja
szolgálni. A garancia szerint leg-
alább ötven évig, reméljük, to-
vább is!!!

Mindezen tények és adatok ismeretében a városvezetés vélemé-
nyét dr. Gyalog Sándor alpolgármester úgy fogalmazta meg, hogy
elhamarkodott volt talán az Üldözöttek Szöveetsége részérõl az
éles bírálat, hiszen velük együtt, minden érintett különös figyelmet
fordított a városképi szempontokra. Az ésszerûség és a gazdasági
megfontolások alakították a végsõ fázisban a régi épület sorsát, de
a városkép nem marad sokáig a jellegzetes és már megszokott lát-
vány nélkül, az új épület éppúgy beleillik majd a Lengyel-palota és
Fõ tér antik épületegyüttesébe, mint a régi. A városvezetés pedig
továbbra is azon van, hogy minden, még meglévõ építészeti örök-
ségünk megmaradjon az utókor számára. Ezt tanúsítja a Lengyel-
palota és a Mittrovszky-kastély felújítása, de a mûvelõdési ház déli
homlokzatbeépítését is a város hangulatához illõbb kép kialakítá-
sa vezérelte.


